
ســرویس سیاســی - معاون سیاسی 
وزیر کشــور عنوان کرد: تأکید وزارت کشور 
بــر اجرای قانون فعلی اســت و لذا ما با هفت 
ساله شدن شوراهای شهر مخالف هستیم. علی 
زینی وند معاون سیاســی وزیر کشور در مورد 
اولیویت های سیاسی وزارت کشور اظهار کرد: 
مسئولان ارشد استان ها مستقر شده و مسئولان 
میانی و فرمانداران نیز در حال استقرار هستند 
و امیدواریم نتایج عملکرد دولت در این دوره 
تقویت همبســتگی ملی ایجاد امید در مردم و 
رضایتمندی مردم باشد. وی با بیان اینکه فرایند 
انتصابات در وزارت کشور زمانبر است، گفت: 
در حوزه اســتانداران کار به اتمام رسیده و در 
واقع در استانداری ها، همکاران در حال معرفی 

هستند تا در وزارت کشور ارزیابی شوند.
معاون سیاســی وزیر کشــور گفت: در 
مقایســه با ادوار گذشــته در حوزه انتصابات 
اســتانداران در این دوره، زمان کمتری نسبت 

به اوایل چند دولت گذشته زمان سپری شد.
زینی وند ادامه داد: کابینه دوم که گستردگی 
تأثیرگذاری آن در کشــور از هیئت دولت هم 
شــاید بیشتر باشد انتخاب اســتانداران است 
و در ایــن مورد تاکیــد رئیس جمهور و وزیر 
کشــور وفاق ملی است. وی در مورد انتخاب 

اســتانداران در دولت چهاردهم، گفت: در این 
دولت چون شــعار وفاق ملی بود ما به لحاظ 
دیدگاه، برنامه های راهبردی رئیس جمهور و 
پایبندی به اسناد بالا دستی مانند سیاست های 
کلی برنامه هفتم، توســعه سند چشم انداز و 
بــدون هیچ گونه نگاهی به وابســتگی فرد به 
جنــاح خاص، گروه و قومیت خاص انتخاب 
استانداران را انجام دادیم. معاون سیاسی وزیر 
کشور گفت: یکی از جنبه های وفاق این بود که 
ما به پایگاه های فکری، منطقه قومی و مذهبی 
افراد نگاه نمی کردیم و هر کســی که شــرایط 
عمومی و اختصاصی اســتاندار را داشت و در 
دل کمیتــه آمد، مورد ارزیابی قرار گرفت و در 
نهایــت مورد تأیید وزیر کشــور قرار گرفت.  
زینی وند در مورد اینکه دولت نباید اســتاندار 
غیر بومی داشــته باشــد، گفت: ما قیدی برای 
بومی یا غیر بومی بودن استاندار قائل نشده ایم 
و این تأثیر ندارد اما اســتاندارانی که غیر بومی 
هســتند در آن استان سکونت دارند و استاندار 
پروازی نیستند. وی تأکید کرد: استانداران باید 
حتماً در اســتان محل سکونت مستقر باشند و 
باید به این موضوع پایبند باشند.معاون سیاسی 
وزیر کشور با تأکید بر اینکه سیاست های این 
دوره وزارت کشــور اســتفاده از توان داخلی 

این وزارتخانه اســت، گفت: از ۳۱ استانداری 
که انتخاب کردیم، ۳۰ اســتاندار سابقه مرتبط 
وزارت کشوری دارند. زنی وند در مورد نحوه 
پایش و ارزیابی عملکرد اســتانداران، گفت: 
ارزیابی استانداران علی رغم اینکه در انتصاب 
آنها دقت زیادی شده است، در این خصوص 
وزیر کشور یک بازه یک ساله را تعریف کرده اند 
و نیزشــاخص های تدوین شده تا براساس آن 
استانداران را مورد ارزیابی و پایش قرار گیرند. 
وی افزود: علاوه بر شــاخص ها، یک منشور 
حکمرانی بر اســاس گفتمان وفــاق ملی در 
حوزه های مختلف نیز تدوین شده به گونه ای 
که یک سامانه پایش سیستمی در وزارت کشور 
مستقر اســت تا به صورت روزانه و ماهیانه از 
عملکــرد اســتانداران گزارش گیری شــود. 
همچنین بازدیدهای ســرزده نیز از اســتان ها 
وجود دارد تا از این طریق اســتانداران را مورد 
ارزیابی قرار گیرد و در نهایت هر اســتاندار در 
پایان یک ساله خدمت خود یک کارنامه دریافت 
می کند. وی در مورد برگزاری انتخابات ســال 
آینده، گفت: بر اساس سیاست های کلی مقام 
معظم رهبری در حــوزه انتخابات بنا بوده که 
در کشــور هر دو سال یکبار انتخابات برگزار 
شــود اما با توجه به شهادت شهید رئیسی در 

واقع انتخابات ریاست جمهوری یک سال به 
جلو افتاد و ایــن انتخابات برگزار و خللی در 
روند ایجاد نشد. انتخابات شوراهای اسلامی 
شــهر و روستا در ســال آینده برگزار خواهد 
شد. وی درباره چگونگی برگزاری انتخابات 
نیــز گفت: هــدف وزارت کشــور برگزاری 
انتخابات شوراها به صورت تمام الکترونیک 
اســت و اگر در تمام حوزه ها نتوانستیم لااقل 
بتوانیم در شــهرهای پرجمعیت که حدود ۵۴ 
شهر است، انتخابات را تمام الکترونیکی برگزار 
کنیم اما این امر نیاز به یک فرایندی دارد. معاون 
سیاسی وزیر کشور با بیان اینکه وزارت کشور 
به دنبال تأمین بودجه برای برگزاری انتخابات 
الکترونیک است، گفت: در حال حاضر بخش 
عمده ای از برگزاری انتخابات الکترونیک است 
اما تمام الکترونیک نیســت. وی درباره ۷ ساله 
شدن انتخابات شورای اسلامی شهر و روستا 
گفت: اصرار ما بر اجرای قانون بوده و لذا دوره 
شوراها ۴ ساله است مگر اینکه قانون بخواهد 
تغییر کندمعاون سیاسی وزیر کشور عنوان کرد: 
تأکید وزارت کشور بر اجرای قانون فعلی است 
و لذا ما با هفت ســاله شــدن شوراها مخالف 
هستیم. : ما به عنوان مجری انتخابات موظفیم 
که کل زمان بندی انتخابات را به صورت دقیق 

اجرا کنیم، بنابراین تاریخ انتخابات شورای شهر 
و میان دوره ای مجلس ۳۰ خرداد ۱۴۰۴ است. 
طبق قانون کســانی که می خواهند در مجلس 
نامزد شــوند ۶ ماه قبل باید استعفا بدهند ولی 
جز در تبریز در بقیۀ حوزه ها کمتر از ۶ ماه است 
که نمایندگان استعفا کرده اند. بحثی مطرح شد 
برای اینکه این بازه رعایت شــود انتخابات به 
۳۰ شهریور بیفتد اما فعلًا مبنای ما قانون فعلی 
و ۳۰ خرداد اســت.زینی وند با تأکید بر اینکه 
سیاست قطعی ما تقویت و حمایت از احزاب 
است، گفت: وقتی به یک حزب مجوز قانونی 
دادیم باید شــرایط را فراهم کنیم تا آن حزب 
بتواند به راحتی کار کند. معاون سیاســی وزیر 
کشور با بیان اینکه تخلف احزاب باید بر اساس 
قانون بررسی شود نه سلیقه، عنوان کرد: مادامی 
که حزبی تخلفی نکرده و شــرایط قانونی دارد 
مــورد حمایت قرار می گیرد. وی درباره اینکه 
آیا در دولت چهاردهم حزبی تشکیل می شود 
یا خیر، گفت: با روحیاتی که از آقای پزشکیان 
سراغ داریم قطعاً خودشان سراغ تشکل حزب 
نمی روند.معاون سیاســی وزیر کشور عنوان 
کرد: زمزمه ها و مراجعاتی برای تشکل حزب 
وفــاق ملی بوده امــا از طرف رئیس جمهور و 

نزدیکان ایشان این موضوع وجود ندارد.

معاون وزیر کشور:

با ۷ ساله شدن شوراهای شهر مخالفیم
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رئیس جمهور با تأکید بر اینکه شما مدیران استان خراسان شمالی و دیگر نقاط کشور می توانید کارهایی کنید که با پول قابل دستیابی نیست، 
گفت: سرمایه اجتماعی که شما و مردم ایران هستید، بالاتر از هر سرمایه دیگری است و می تواند وضعیت ما را متحول کند.

پزشکیان در نشستی با فعالان اقتصادی خراسان شمالی؛ 

کارهایی که با سرمایه انسانی قابل انجام 
است، با پول حاصل نخواهد شد

گروه سیاســی -  مسعود پزشــکیان در ادامه 
برنامه های دومین سفر استانی دولت وفاق ملی به مقصد 
خراسان شمالی، شامگاه چهارشنبه در نشستی با فعالان 
اقتصادی این استان، با بیان اینکه باور من این است که 
اگر نگاه مان را به دیگران بدوزیم و انتظار داشته باشیم 
به ما کمک کنند، اتفاقی نخواهد افتاد، اظهار داشــت: 
آنجا که به خودمان و ظرفیت های خودمان تکیه کردیم 

می توانیم هر کاری لازم است، انجام دهیم.
رئیــس جمهور با بیان اینکه ما می توانیم بســتر 
لازم را بــرای اینکه بتوانید بــا تکیه بر توانمندی های 
خودتان پیشــرفت کنید، برای شما فراهم کنیم، افزود: 
اگر معتقدید مقررات و قوانین مانع کار شماست، ما با 
کمک و همراهی شــما این قوانین را اصلاح می کنیم، 
اختیارات لازم را به استان ها واگذار کرده و با همراهی 

شما مسیر توسعه استان را طی خواهیم کرد.
پزشــکیان با اشــاره به تجربه خود از دوران 
ریاســت دانشگاه علوم پزشکی تبریز که با اتکا به 
توانمندی های داخلی و قطع امید از دریافت منابع و 
بودجه از مرکز توانست پیشرفت ها و دستاوردهای 
چشــمگیری خلق کند، تصریح کــرد: آنجا که به 
توانمندی ها و ظرفیت های خودمان دل بســتیم و 
تکیه کردیم، هر کاری در زمینه علمی، تکنولوژیک، 
صنعت و توســعه و مدیریت لازم داشــتیم، انجام 
دادیم و کار به جایی رســید که دبیرکل ســازمان 
جهانی بهداشت برای بازدید از دستاوردهای ما به 

آذربایجان شرقی آمد.
رئیس جمهور گفت: ما هم در دولت آنچه در 
توان مان باشــد و از دست ما برآید را برای کمک به 

شما انجام خواهیم داد و کوتاهی نخواهیم کرد، اما شما 
باید اتکا و امید اصلی تان به ظرفیت ها و توانمندی های 
خودتان باشــد و با بهره گرفتن از آنها تغییراتی بزرگ 
خلق کنید. ما به شــما در رفع موانع کمک می کنیم و 
اگر مانع خود ما هم باشیم آن را برطرف خواهیم کرد.

پزشــکیان با اشاره به ســخنان خود در نشست 
مشترک دولت با استانداران خاطرنشان کرد: هر کدام 
از مدیران اســتانی می تواند یک رئیس جمهور بالقوه 
باشد؛ اگر شما این ذهنیت را بر خودتان حاکم کنید که 
می توانید، آن وقت هر دســتاوردی در دسترس است. 
ما در دولت ســهم شــما را از منابع موجود بر اساس 
عدالت اختصاص خواهیم داد، اما آنچه داریم و به آن 
به اندازه کافی آگاه نیستیم، همین سرمایه های انسانی و 

توانمندی های شماست.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه شــما می توانید 
کارهایی کنید که با پول قابل دســتیابی نیست، اضافه 
کرد: ســرمایه اجتماعی که شما و مردم ایران هستید، 
بالاتر از هر سرمایه دیگری است و می تواند وضعیت 
ما را متحول کند. من وقتی به سفرهای خارجی می روم 
افســوس می خورم که چرا با وجــود آنکه ما بهترین 
سرمایه ها، منابع و توانمندی ها را داریم، باید این همه 

فاصله با برخی کشــورها داشته باشــیم. باور دارم که 
اگر کنار هم باشــیم و از ظرفیت های خودمان به شکل 
مناسب استفاده کنیم، هیچ مانعی پیش روی ما نخواهد 

بود که نتوانیم برطرف کنیم.
پزشــکیان بــا تأکید بــر اهمیت آمــوزش و 
توانمندسازی مستمر برای رفع مشکلات مدیریتی و 
اقتصادی کشــور گفت: در مدیریت، باید توجه کنیم 
که مدیر خوب کســی است که در هنگام اشتباه کردن 
آموزش ببیند و توانمند شــود. هدف ما این است که 
در فرآیند آموزش و توانمندســازی نیروی انســانی، 
افراد با ناتوانی هایشان شناسایی شوند و بر اساس این 
ناتوانی ها به آنها میدان داده شــود؛ ما باید اجازه بدهیم 

هر کسی در مسیر رشد و یادگیری خود قرار گیرد.
رئیس جمهور در ادامه به تشــریح تفکر خود در 

زمینه آموزش و توانمندسازی پرداخت و اظهار داشت: 
هر کسی که اشتباه می کند، باید از اشتباهاتش یاد بگیرد. 
مهم ترین مسئله این است که باید با هم همکاری کنیم و 
وقتی کسی در کار خود دچار اشتباه می شود، به او کمک 
کنیم تا به درستی آن را اصلاح کند و از اشتباهاتش درس 
بگیرد. انسان به اندازه دغدغه هایی که دارد، انسان است. 
اگر هر کســی دغدغه ها و مشکلات را جدی بگیرد، 
راه حل ها پیدا می شود. باید مسیر را برای توانمندسازی 
همگان هموار کنیم تا همگان در فرآیند پیشرفت قرار 

گیرند.
پزشکیان همچنین به اهمیت ایجاد فضایی برای 
رشد و پیشرفت تمامی افراد تأکید کرد و ادامه داد: باید 
میدان را برای تمامی افراد باز کنیم. مهم نیســت کسی 
در کجا شــروع کرده است، باید مسیر را برای افراد باز 
کنیم تا از کلاس اول به کلاس دهم برســند و در این 
مسیر توانمندی هایشان شکوفا شود. نمی توانیم به دلیل 
اینکه فردی در ابتدا موفق نبوده او را کنار بگذاریم. هر 
فردی می تواند پیشرفت کند، اگر به او میدان داده شود.

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود 
به لزوم انتخاب نیروها بر اساس توانمندی های واقعی 
آنها اشــاره کرد و گفت: ما باید نیروها را بر اســاس 

توانمندی هایشان انتخاب کنیم و نه بر اساس قومیت، 
جنسیت و نژاد. برای پیشرفت و شکوفایی کشور، باید 
بهترین افراد در جایگاه های مدیریتی قرار بگیرند تا از 

آنها برای توسعه کشور بهره برداری شود.
پزشکیان به ضرورت اصلاح سیستم های موجود 
اشــاره کرد و گفت: در نهایت، ما باید سیســتم های 
آموزشی، مدیریتی و اقتصادی را به گونه ای تغییر دهیم 
کــه همگان بتوانند در آن پیشــرفت کنند. تنها در این 
صورت است که می توانیم به توسعه و پیشرفت واقعی 
دست یابیم. برای تحقق این امر، باید همگی دست در 

دست هم بدهیم و مسیر پیشرفت را هموار کنیم.
رئیس جمهــور همچنین بر این نکته تأکید کرد 
که با همکاری و همبستگی میان مردم، دولت و بخش 
خصوصی، هیچ چیز نمی تواند مانع رشــد و توسعه 

کشور شود.
پیش از آغاز ســخنان رئیس جمهور در دیدار با 
فعالان اقتصادی استان خراسان شمالی، حاضران به بیان 
دیدگاه ها، دغدغه ها و پیشنهادات خود پرداختند. این 
جلسه با هدف بررسی چالش ها و ظرفیت های استان 
برگزار شد و موضوعات کلیدی از جنبه های مختلف 

مطرح گردید.
فعالان اقتصادی به مشــکلات معیشتی، امنیت 
شغلی و سطح پایین خدمات رفاهی و بیمه ای در استان 
اشاره کردند و خواستار توجه ویژه به رفع محرومیت ها 
شــدند. مشــکلات ناشــی از عدم پرداخت دیون 
پیمانکاران، بیکاری گسترده، کمبود زیرساخت های 
کشاورزی و دامپروری و نبود تسهیلات کافی، از جمله 

مواردی بود که در این دیدار مطرح شد.
همچنین به مسائلی نظیر ناترازی انرژی، کمبود 
ســرمایه گذاری در صنایع تبدیلی کشــاورزی و 
تعطیلی برخی واحدهای تولیدی اشــاره شد که 

باعث آسیب به اقتصاد منطقه شده است.
در حوزه زیرســاخت ها، نبود گذرگاه مرزی 
با ترکمنســتان و مشــکلات حمل ونقل از جمله 
مهم ترین دغدغه ها بود. پیشــنهاداتی نظیر ایجاد 
راه آهن بجنورد-شیروان-مشهد، تکمیل جاده های 
مواصلاتی به جنگل گلستان و ایجاد بندر خشک 
برای بهبود وضعیت اســتان مطرح شد. همچنین 
فعالان اقتصادی بر لزوم تقویت تعاونی های بانوان، 
حمایت از صنایع دســتی و گردشگری، و توسعه 

صندوق های خرد زنان تأکید کردند.
برخی فعالان با اشاره به نیاز به اصلاح ساختار 
مالیاتی و عدالت در پرداخت مالیات، خواســتار 
کاهش فشار بر تولیدکنندگان و کارگران شدند. توجه 
به بهبود وضعیت معیشتی کارگران، تقویت بیمه های 
اجتماعی و جلوگیری از مهاجرت نخبگان نیز از دیگر 

دغدغه های مطرح شده بود.
در ادامه، مشکلات مربوط به معادن استان از جمله 
کمبود زیرساخت های لازم، عدم بهره برداری مناسب از 
منابع و حقوق بالای دولتی مطرح شد. فعالان اقتصادی 
خواستار تزریق نقدینگی برای توسعه معادن و تقویت 
اکوسیستم دانش بنیان اســتان شدند. همچنین ایجاد 
پردیس هــای تخصصی صنایع دانش بنیان و حمایت 
از تولیدکنندگان در فروش محصولات دانش بنیان از 

دیگر مطالبات بود.
در پایان، نماینده مردم اسفراین بر اهمیت تکمیل 
پروژه هــای زیرســاختی نظیر راه آهــن و جاده های 
مواصلاتــی تأکیــد کرد و پیشــنهادی بــرای ایجاد 
تعاونی های گســترده استانی به منظور بهبود جایگاه 
اقتصادی خراســان شمالی ارائه داد. این جلسه با ارائه 
پیشنهادها و مستندات مکتوب فعالان اقتصادی پایان 
یافت و تأکید شد که ظرفیت های استان با برنامه ریزی 
اصولــی و همکاری میــان دولت و بخش خصوصی 
می تواند به بستری برای توسعه و پیشرفت تبدیل شود.

گروه سیاسی -  دبیرکل حزب 
ندای ایرانیــان در واکنش به برخی 
شائبه های مطرح شده پیرامون رفع 
فیلتر واتســاپ و گوگل پلی با تاکید 
بر اینکه زمان مناسبی برای تخریب 
نیســت بلکه وقتِ »وفاق« و ترمیم 
اســت،گفت:  اجتماعی  ســرمایه 
رئیس جمهور در اجرای وعده های 

خود جدی است.
طباطبایی«  »سیدشهاب الدین 
عضو حقیقی شورای اطلاع رسانی 
دولت در واکنش به برخی شائبه های 
مطرح شــده در رســانه ها و فضــای مجازی برای کوچک نمایــی موضوع رفع 
فیلتر »واتســاپ« و »گوگل پلی« توسط شــورای عالی فضای مجازی به ریاست 
رئیس جمهور،گفــت: جریانات و گروه های مختلف خارج از کشــور با هدف 
تضعیف اعتماد عمومی و نابودی سرمایه اجتماعی نظام و دولت جمهوری اسلامی 
اقدام به انتشار شایعات مختلفی درباره روسای قوای مقننه، قضائیه و مجریه می کنند 
که متاسفانه برخی رسانه ها و جریانات داخلی هم فریب آنها را می خورد و ناآگاهانه 
همسو می شوند. دبیرکل حزب ندای ایرانیان هدف این گروه ها را تضعیف دولت و 
رئیس جمهور اسلامی ایران دانست و تصریح کرد: متاسفانه سرمایه اجتماعی کشور 
به شــدت آسیب دیده است و لذا این روزها زمان مناسبی برای رقابت و تخریب 

نیست؛ بلکه وقتِ »وفاق«، ترمیم و بازسازی سرمایه اجتماعی است.
وی با تاکید بر اینکه رئیس جمهور همواره پیگیر عملیاتی شــدن وعده های 
خود اســت، افزود: در موضوع لایحه »عفاف و حجاب« و پیگیری رفع فیلترینگ 
شــاهد بودیم که رئیس جمهور پای کار آمد. دکتر پزشــکیان از ابتدا قول داد که با 
اجماع سازی، مسائل کشور را حل می کند و اکنون، در کمتر از چهار ماه از استقرار 
دولت چهاردهم بسیاری از مسائل در آرامش و به دور از ایجاد هیاهو در حال حل 
شدن است آن هم در شرایطی که از اولین روز استقرار با تهدیدات جدی بین المللی 
مواجه بودیم. طباطبایی مطالبه گری را حق مسلم مردم و لازمه یک جامعه پویا و 
فعال دانســت و از مردم خواســت ضمن نقد و مطالبه گری، به دولت و مجموعه 

ارکان حاکمیت اعتماد کنند. 
وی ادامه داد: مســائل مختلف کشور طی یک فرآیند عقلانی و مبتنی بر کار 
کارشناسی و اجماع در حال پیگیری و حل شدن است و این موضوع را باید به فال 
نیک گرفت. لازم است همه دست به دست هم دهیم که این فرآیند تقویت شود و 
ادامه دار باشد. جریانات سیاسی مختلف که منافع ملی برایشان مهم است و صداقت 

دارند باید پای کار بیایند و برای اعتمادسازی حداکثری همراهی کنند. 
دبیرکل حزب ندای ایرانیان با اشــاره به برخی شــائبه های مطرح شده مبنی 
بر اینکه رفع فیلترینگ برخی پلتفرم ها فقط بخشــی از برنامه شورای عالی فضای 
مجازی است و اقدامات دیگر این شورا به محدودتر شدن اینترنت در ایران منجر 
می شود، تاکید کرد: این افراد تصور می کنند که با مطرح کردن این شایعات، دولت 
را تخریــب می کنند، در صورتی که هــدف اصلی، تضعیف و تخریب مجموعه 
دســتگاه  حکمرانی کشور اســت چرا که مردم دولت را جدا از دستگاه حکمرانی 
 نمی داننــد؛ در واقع نیز چنین اســت، دولت مجــری تصمیمات نظام حکمرانی 

است.
وی یادآور شد: این افراد دانسته و یا ندانسته اعتماد مردم به دستگاه حکمرانی 
را خدشه دار می کنند و دستاورد این ماجرا هم چیزی نیست جز آنچه که مخصوصا 
این روزها دشمن خارجی به دنبال آن است یعنی سوار شدن بر موج نارضایتی مردم؛ 
نه برای کنار زدن دولت بلکه برای براندازی نظام. حال سوال اینجاست که چه کسی 
حاضر می شود در شرایطی که ایران با مشکلات و مسائل مختلف بین المللی دست و 
پنجه نرم می کند و دشمن شمشیر را از رو بسته است، به تضعیف دستگاه حکمرانی 
کشــور کمک کند؟ طباطبایی با تاکید بر اینکه تجربه نشان داده رئیس جمهور در 
اجرای وعده های خود جدی اســت، گفت: از مردم می خواهیم که پای کار بیایند 
و ضمن مطالبه حقوق شــان از دولت حمایت کنند تا بتوان با اجماع ســازی ارکان 
حاکمیت مابقی وعده های رئیس جمهور را که در واقع چیزی جز خواست و مطالبه 

مردم نبوده است، عملیاتی کرد.

گروه سیاسی -  مجلس شورای اسلامی در طول سال های اخیر تمایل زیادی 
به وضع قوانین جدید داشــته اســت که این موضوع باعث می شود وقت زیادی از 
نمایندگان و مجلس گرفته شود درحالی که این فرصت زمانی و هزینه بالا می تواند 
صرف نظارت بر اجرای قوانین وضع شده شود . موضوع تنقیح قوانین و مقررات به 
عنوان یک اقدام بنیادی درعرصه قانونگذاری است که از بروز تناقض قوانین جلوگیری 
می کند و موضوعی مهم برای کشــوری همانند ایران است که به گفته کارشناسان، 
با پدیده ای بنام انباشت قوانین روبرو است.تنقیح به معنی اصلاح،تصحیح و مرتب 
کردن بعضی از قوانینی است که ممکن است ابهام داشته باشد همچنین بسیاری از 
قوانین ناسخ و منسوخ، مبهم، متعارض و متناقض هستند که باید کنار گذاشته شوند 
و این اقدامات باعث جلوگیری از فساد می شود و تنقیح این اختیارات را می دهد که 
بتوان قوانین موجود را اصلاح کرد. گفتنی اســت ارائه دستورالعمل تنقیح قوانین و 
مقررات بر اساس سیاست های کلی نظام در سال ۸۱ و سپس در سال ۸۹ بوده است 
و اجرای این دستورالعمل نقاط مثبت بسیاری به همراه دارد که باعث جلوگیری از 
فساد و همچنین به روز شدن قوانین می شود.امروز به روز رسانی و تنقیح قوانین یک 
ضرورت برای نظام حکمرانی کشور است، زیرا روزآمد شدن و تنقیح قوانین سبب 
می شــود که وقت مجلس با موازی کاری در حوزه قوانین هدر نرود و اگر فرهنگ 
تنقیح قوانین در اولویت مجلس قرار گیرد باعث می شود که مشکلات قوانین زائد، 
تکراری، بخشی، جزئی، مزاحم، ناسخ و منسوخ حل شود. البته به نظر می رسد که 
مجلس شورای اسلامی در طول سال های اخیر تمایل زیادی به وضع قوانین جدید 
داشته است که این موضوع باعث می شود وقت زیادی از نمایندگان و مجلس گرفته 
شود درحالی که این فرصت زمانی می تواند صرف نظارت بر اجرای قوانین وضع 
شده شود . موضوع انباشت قوانین در نظام حقوقی ایران و لزوم تدوین و تنقیح آن 
طی ســالهای اخیر بارها توسط رییس و نمایندگان مجلس شورای اسلامی مطرح 
شده و در همایش ها و نشست های گوناگون مورد بحث و بررسی قرار گرفته است.

اخیراً محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در همایشی بیان داشت که 
»این موضوع پذیرفته نیست که در مجلس قانونی بنویسیم و تصویب کنیم که قابلیت 
اجرایی ندارد« ،وی همچنین در جلسه دیگری بیان داشت:»در دوره مجلس یازدهم، 
۲۱ قانــون ضروری برای ایجاد تحول اقتصادی تصویب شــد که می تواند به حل 
مشکلات اقتصادی کمک کند«. در پاسخ به اظهارات رییس مجلس این سوال مطرح 
می شود که چرا این قوانین نتوانست تاثیر چندانی در اقتصاد کشور به وجود آورد؟ 
همچنین ســوال دیگر این است که این نهاد قانونگذار تا چه اندازه توانسته است با 
نوشتن قوانین تاثیر گذار همراه با دولت ها جهت رفع مشکلات معیشتی کشور گام 
بردارد؟ کارشناسان معتقدند نخستین راه، تنقیح قوانین،حذف قوانین مزاحم است و 
برای این مهم باید گامهای جدی برداشته شود تا شاهد ثبات و اجرای قوانین باشیم و 
بتوانیم در سایه این مصوبات در حوزه اجرای آن بهتر عمل کنیم و شاهد دستاوردهای 
ناشی از اجرا شدن قوانین باشیم. حجت الاسلام علیرضا سلیمی، عضو هیئت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی خبر از تعیین و تکلیف تنقیح قوانین در مجلس داده است.به 
گفته این نماینده مجلس، در کشور بیش از ۱۲ هزار قانون، آئین نامه و مصوبه اجرایی 
وجود دارد، که نیاز به منقح سازی دارند.مجلس درحال منقح سازی قوانین است و 
مجلس دوازدهم اقدامات خوبی در این زمینه انجام داده است پیش بینی ما این است 
تا دو سال آینده این قوانین منقح شوند و مصوبات دست و پاگیر حذف شوند.سلیمی 
بیان داشت:مجلس هر هفته به صورت مرتب این موضوع را پیگیری می کند و هر 
کدام از کمیســیون ها هم قوانین مرتبط با حوزه خود را اصلاح و به روز رسانی می 
کنند مثلا تنقیح قوانین حوزه سلامت با کمیسیون بهداشت و تنقیح قوانین صنعت 
با کمیسیون صنایع و معادن است.گفتنی است قوانین هنگامی می توانند وظیفه مهم 
خود را انجام دهند و اثرگذاری داشته باشند که با ثبات و پایدار باشند. اگر قوانین دائما 
تغییر یابند و یا اصلاح شوند مسلما پیش بینی پذیری شهروندان برای نحوه اجرای 
قوانین با مشکلاتی همراه می شود و می تواند بخصوص در حوزه اقتصادی آسیب 
هایی وارد کند. عباس پاپی زاده دیگر عضو هیات رئیســه مجلس نیز در این زمینه 
معتقد است، ما در شرایط فعلی نیازی به قانونگذاری جدید نداریم و به جای این کار 
باید اصلاح و به روزرسانی قوانین قبلی را در دستور کار خود قرار دهیم.ما امروز تنها 
درمورد شــرایط جدیدی که برای جامعه و کشور پیش می آید نیازمند قانونگذاری 
جدید هستیم مانند تصویب قانون در حوزه هوش مصنوعی و... نماینده دزفول در 
مجلس شورای اسلامی، افزود: اینکه ما در حوزه ای قانون لازم و کافی را داشته باشیم 
و بدون توجه به آن، قانون جدیدی در همان حوزه به تصویب برسانیم باعث تزاحم 
در اجرای قوانین و ایجاد اشکال در این حوزه می شود. علاوه بر این ما باید قوانینی 
به تصویب برسانیم که زمینه برای اجرای آن فراهم بوده و قابلیت اجرا داشته باشد به 
عنوان مثال ما نباید قانونی را به تصویب برسانیم و تکلیفی را ایجاد کنیم که منابع کافی 
برای اجرای آن قانون و یا مصوبه وجود نداشته باشد طبیعی است که چنین قانونی 
امکان اجرایی شدن نخواهد داشت. یکی دیگر از عوامل عدم امکان اجرای قوانین 
ناهماهنگی قوانین مصوب با یکدیگر است که باید در تصویب قوانین هماهنگی و 

امکان اجرای آن از این بعد به جد مدنظر قرار گیرد.

سرویس سیاسی -شرایط اخیر 
درباره قطع گاز و خاموشی های برق 
باعث شد که وزیر نفت و نیرو راهی 
کمیسیون اصل ۹۰ شوند.خاموشی ها 
اخیر در کشور و همچنین محدودیت 
در سوخت گاز واحدهای مسکونی، 
صنعتی و تجاری موجب شده است 
که نمایندگان مردم، وزیر نفت دولت 
چهاردهم را به بهارستان فرا بخوانند.

محسن پاک نژاد، وزیر نفت، مهمان 
بهارســتانی ها بود و روز خود را در 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای 
اســلامی شب کرد.طی روز های اخیر قطعی برق واحد های مسکونی، صنعتی و 
... از یک ســو و کمبود گاز و چالش در گازرســانی به نقاطی از کشور که مزید بر 
علت کاهش گازرسانی به نیروگاه ها است، از سویی دیگر موجب شد تا وزیر نفت 
و نیرو راهی کمیسیون انرژی و البته کمیسیون اصل ۹۰ شوند.طبق اخبار منتشره 
که از جلســه کمیسیون اصل ۹۰ منتشر شــد وزیر نفت، نیرو و مدیرعامل توانیر 
درباره وضعیت تامین انواع سوخت در نقاط مختلف کشور، مخازن ذخیره سوخت 
نیروگاه ها و خاموشــی ها اخیر توضیحاتی ها را ارائه دادند و البته گزارش هایی نیز 
درباره چاره جویی برای حل چالش ناترازی انرژی از ســوی مقامات یاد شــده، 

ارائه شد. 
جلیل مختار، سخنگوی کمیسیون انرژی درباره اظهارات وزیر نفت و نیرو 
گفته است که اجرا نشدن مصوبه شورای عالی امنیت ملی مبنی بر مصرف مازوت 
به عنوان سوخت جایگزین گاز در تابستان، عاملی برای به وجود آمدن این ناترازی 
است. از سویی دیگرر در واقع نیروگاه ها باید مازوت را نسبت به سال قبل چهار برابر 
مصرف می کردند، اما دو برابر مصرف شده است، به همین دلیل نفت گاز بیشتری 
ســوزانده اند، در حالی که باید نفت گاز را برای زمستان ذخیره می کردند. به گفته 
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، ایجاد تنوع در منابع تولید برق 
همچون افزایش تولید تجدیدپذیر ها و کاهش استفاده از سوخت فسیلی، همچنین 
کاهش ۵ درصدی مصارف خانگی و اداری با هدف ذخیره ۳۰ میلیون مترمکعب 

گاز از جمله راهکار هایی است که نمایندگان در این نشست ارائه کردند.
دست به مهره حرکت است؟

پیشتر در نیمه آذر ماه ۱۴۰۳، رمضانعلی سنگدوینی، نایب رییس کمیسیون 
انرژی مجلس شورای اسلامی، با اشاره به تأخیر ۲۰ ساله در راه اندازی پتروشیمی 
گلســتان و ناامیدی ۹۵ هزار ســهامدار این پروژه، اعلام کرد که در صورت عدم 
تحقق مطالبات مردم، طرح سوال و استیضاح وزیر نفت را پیگیری می کند.وی در 
بخشی دیگری از اظهارات خود مطرح کرده بود که این مطالب در شرایطی مطرح 
می شود که انتقادات از عملکرد چند ماهه وزیر نفت، در مجلس افزایش یافته است. 
نمایندگان به ویژه نســبت به ناکامی وزارت نفت در تأمین ســوخت نیروگاه ها و 
همچنین احتمال افزایش قیمت حامل های انرژی ابراز نگرانی کرده اند.بررسی ها 
و رصد فضای خبری نشان می دهد با گذشته بیش از ۲ هفته از چنین اظهارنظری، 
همچنان فضا مجلس علیه عملکرد وزیر نفت دولت چهاردهم است. این در حالی 

است که زمزمه هایی دال بر استیضاح پاکنژاد به گوش می رسد.

دبیرکل حزب ندای ایرانیان:

پزشکیان در اجرای وعده های خود 
جدی است

معضل انباشت قانون و قوانینی که 
فقط تصویب می شوند!

سایه استیضاح بر سر وزیر نفت؛

فعالان اقتصادی به مشــکلات معیشــتی، 
امنیت شــغلی و ســطح پاییــن خدمات 
رفاهی و بیمه ای در اســتان اشاره کردند و 
خواستار توجه ویژه به رفع محرومیت ها 
شدند. مشــکلات ناشــی از عدم پرداخت 
دیــون پیمانــکاران، بیکاری گســترده، 
کمبــود زیرســاخت های کشــاورزی و 
دامپروری و نبود تســهیلات کافی، از جمله 
مــواردی بود که در این دیدار مطرح شــد.
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